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 Stejně jako každý rok, tak i tento, pořádala Unie rodičů Dětský den 
na místním koupališti. Termín 2. 6. 2013 nám ale nebyl, bohužel, z důvodů 
nepřízně počasí dopřán. Sluníčko již sice vykukovalo, ale terén byl podmáčený, 
bahnitý. Rozhodli jsme se proto tuto akci spojit s pivními slavnostmi, které byly 
pořádány hornočermenskými hasiči dne 15. 6. 2013. 

 Dětský den probíhal pod názvem „Hrátky se zvířátky“ a podle toho to 
také na obvyklých stanovištích vypadalo :-)). Přímo za startem si děti samy 
vyrobily zvířecí masku, která pak zdobila jejich obličej. Potom již vyrazily dále 
za zvířecími dobrodružstvími, kde nechybělo krmení žiraf, poznávání zvířat, 
hledání potravy pro křečka, únik z pavoučí sítě, lovení žab, hledání cestičky 
pro krtka, plnění včelích pláství atd.  Děti si vyzkoušely svoji zručnost, hbitost, 
přesnost, odvahu. Na každém ze stanovišť dostala pak dítka odměnu v podobě 
sladkosti, věcné ceny či omalovánky. V cíli už je čekal na osvěžení nanuk. 

 Poděkování za uspořádání akce patří především  Petře Jiráskové a 
Veronice Balcarové, díky letí i všem pomocníkům na stanovištích, bez nichž by 
se akce nemohla konat.  

Nezbývá než říci – „Tak zase za rok“.  Simona Hajzlerová, foto na str. 4
 

červenec - 
srpen 7/2013

Pranostika:

Navštívení Panny Marie (2.7.) čisté
přináší ovoce jisté.

Stětí sv. Jana  (29.8.)
přestávají již parna.

Z obsahu vybíráme:
 

� Setkání Čermných
� Pivní slavnosti
� Důchodci na výletě
� Počasí v červnu

Dětský den

foto: J. Klimoš
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Zprávy z obce
 Vážení čtenáři,   
  
je 1. července, čas prázdnin.  Nevím, zda v době, kdy se Vám dostane toto číslo Hornočermenského  zpravodaje  do rukou, bude v našem koupa-
lišti voda. V každém případě bazének pro děti bude napuštěný, s velkým bazénem jsou problémy. Nejen, že je prasklé dno,  voda uniká i stěnami 
bazénu,  ale momentálně máme problém s čerpadlem, které pomáhá  cirkulovat vodu. Na problému se pracuje a doufám, že červencové dny si 
budeme zpříjemňovat čermenskou koupelí. 

 Také jsou negativní ohlasy ohledně silnice. Silnice je uzavřená, leč práce není nikde vidět. Jediné, kde byl  pohyb, byla stavba opěrné 
zdi.  Byla jsem  ubezpečena hlavním stavbyvedoucím panem Beránkem, že do 22. července, kdy uzavírka bude končit, silnice v „horní“ části bude 
dokončena.  Nezbývá mi nic jiného, než  držet pěsti, protože  problémy, které tuto stavbu provázejí  a vícenáklady, které se budou muset vynaložit  
se budou pohybovat v řádu několika miliónů. Nyní mám na mysli celou stavbu silnice  Horní – Dolní Čermná. Doufám, že krajští radní uvolní             
z rozpočtu Pardubického kraje potřebné fi nance a i dolní konec silnice se dokončí. Pozitivní zprávu mám ohledně silnice v Nepomukách, kdy by 
se v příštím roce měl dokončit úsek mezi Horní Čermnou Nepomuky – směrem na Výprachtice, kde se napojí na zrekonstruovanou silnici směrem 
na Haldu. 

 V těchto dnech probíhá výběrové řízení  na zateplení školy, školky, částečnou rekonstrukci školní družiny  a na opravu  obou „starých“ 
cest. Cesty a družina by se měly stihnout opravit  ještě v letošním roce, školka a škola se o prázdninách  „podřízne“  a příští rok se vymění okna        
a provede zateplení. Také jsme dostali rozhodnutí o přidělení dotačních peněz na rozhlednu na Mariánské Hoře. Stavba by měla proběhnout v 
roce 2014. Na stavební úřad jsme předložili dokumentaci pro stavební povolení – Kanalizace III. Část, v které se počítá s připojením sídliště nad 
koupalištěm. Po vydání stavebního povolení  budeme žádat o poskytnutí dotačních peněz, protože bez nich bychom  nebyli schopni  tento projekt 
ufi nancovat. Myslím, že práce máme více než dost. 

 Uvědomuji si, že plány  a chuť věci měnit můžou být zmařeny  jedním dnem, či hodinou. Myslím, že není občan, aby  neviděl  televizní 
záběry nešťastných rodin, které zasáhla červnová povodeň. Rada obce požádala Krajský úřad o povolení  konání  veřejné sbírky na pomoc 
občanům Dolních Beřkovic, které tato povodeň překvapila. Mluvila jsem s paní starostkou této vesnice, ptala jsem se, čím bychom mohli pomoci 
my, jednoznačně řekla peníze. Peníze ne pro obec,  protože oni mají majetek pojištěný, ale  pro lidi, kteří žijí ze základních platů, musí počítat              
s každou korunou a teď jim  to málo zničila voda. Proto Vás prosím, přispějte  na obyvatele této vesnice.  Pokladničky máme umístěny  v obou pro-
dejnách Konzumu, na  faře a na Obecním úřadě. Sbírka bude trvat do 31.7. 2013. Potom budou kasičky otevřeny  a peníze odevzdány  starostce 
Dolních Beřkovic, aby je rozdělila těm nejpotřebnějším.  Současně se znovu vracím k mému článku z červnového čísla, kde jsem apelovala, aby 
každý respektoval  režim užívání pozemků kolem potoka. Aby u břehů nestavěl komposty, králikárny, nenechával volně ležet dřevo apod.  Koncem 
června jsme řešili problém, kdy se na břehu potoka nechala volně ležet tráva, ta potom zapříčinila zvýšení hladiny potoka. Hrozilo  uvolnění  lávky 
a následné zacpání tunelu v horní části Čermné.  Obecní pracovníci se snažili tuto trávu z potoka odstranit, nejen že jeden z pracovníků byl stržen 
proudem do vody, ale současně se uvolnil chuchvalec trávy a hlíny a uvízl v zatrubněné části potoka.  Musela se povolat zásahová jednotka a 
vše vyčistit.  U té příležitosti musím poděkovat  členům naší zásahové jednotky, která se skládá z hornočermenských a nepomuckých  hasičů.  
Nezištně, téměř okamžitě přijeli a začali čistit potok. Vše dobře dopadlo,  tráva se odstranila, vyčistil se ještě další  úsek směrem od truhlárny          
k bytovkám.  

 Dobře jsem si uvědomila, jaké máme mezery ve výbavě jednotky.  Vysoké gumáky si museli hasiči půjčit u kolegů z Dolní Čermné, vidle, 
hrabičky si přivezli z domova.  Při schvalování rozpočtu na rok 2014 musíme na vybavení zásahové jednotky obce pamatovat, protože oni jsou 
mezi prvními, kteří zasahují, když se ve vsi  vyskytne problém.  

 Závěrem Vám  přeji krásné prázdniny,  příjemnou dovolenou.   Léto je symbolem cestování, poznávání nových míst.  Přeji Vám, abyste 
načerpali energii, poznali nové přátelé a abyste se všichni ve zdraví vrátili domů. 
           Hana Motlová - starostka

Zubní pohotovost
 27.-28.7.2013  MUDr. Jedličková Zuzana  Bystřec 182    tel.: 465 642 990
 3.-4.8.2013  MUDr. Johnová Marie  Letohrad, Šedivská 498   tel.: 465 622 216
 10.-11.8.2013  MUDr. Karásková Vlasta  Letohrad, U Dvora 815   tel.: 465 620 358
 17.-18.8.2013  MUDr. Kobzová Zdeňka  Lanškroun, 5. května 2   tel.: 465 322 897
 24.-25.8.2013  MUDr. Kopecký Milan  Lanškroun, Strážní 151   tel.: 465 322 907
 31.8.-1.9.2013  MUDr. Krčálová Helena  Žamberk, nám. gen. Knopa 837  tel.: 465 676 824
 7.-8.9.2013  MUDr. Mareš Miroslav  Žamberk, Školská 834   tel.: 465 613 103
 14.-15.9.2013  MUDr. Milota Karel   Lanškroun, Svobody 356   tel.: 465 322 787
 21.-22.9.2013  MUDr. Pavlová Simona  Žamberk, nám. gen. Knopa 837  tel.: 465 676 822
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Věk a péče nemusí být překážkou
 Dne 20.5.2013 byla zahájena realizace projektu „Věk a péče nemusí být překážkou“. Cílem tohoto projektu je zvýšení zaměstnanosti 
54 osob ze dvou cílových skupin a získání zaměstnání minimálně pro 10 osob. Hlavním cílem je poskytnutí komplexní podpory při návratu na trh 
práce pro fyzické osoby nad 50 let, které jsou dlouhodobě nezaměstnané (déle než 6 měsíců) nebo mají nízkou úroveň kvalifi kace, druhou cílovou 
skupinou jsou osoby pečující o osobu blízkou. Projekt bude realizován v okresech Ústí nad Orlicí a Svitavy. 
 Účastníci projektu mohou získat kvalifi kaci absolvováním rekvalifi kačního kurzu, praxi v oboru v délce 3 měsíců a minimálně 10ti účast-
níkům bude zajištěno zaměstnání. Osvojí si také základní dovednosti obsluhy počítače, získají znalosti a dovednosti při hledání volných míst včet-
ně bezplatného poradenství v oblasti hledání pracovního uplatnění po celou dobu projektu. Zvýší si sebevědomí a motivaci, zlepší komunikační 
dovednosti a získají aktuální informace z oblasti trhu práce. 
 Účast osob cílových skupin v projektu bude podpořena poskytnutím doprovodných a podpůrných opatření – příspěvek na jízdné, strav-
né a péči o osobu blízkou. Všechny aktivity projektu včetně výukových materiálů jsou zdarma. 
První běh začne v září 2013 v Žamberku a postupně budou navazovat běhy ve Svitavách a Ústí nad Orlicí. Bližší informace včetně termínů 
výběrových seminářů a jednotlivých běhů naleznete na webových stránkách www.ideahelp.cz, resp. http://vek-a-pece-nemusi-byt-prekazkou.
ideahelp.cz/. 
 Pokud máte zájem se zúčastnit, kontaktujte na Úřadu práce svého zprostředkovatele zaměstnání, který Vám poskytne bližší informace 
nebo kontaktujte přímo realizátora projektu společnost IdeaHELP, o.p.s. – kontaktní osoba Ing. Jarmila Rückerová, tel. 730 158 538, email rucke-
rova@ideahelp.cz či partnera projektu Občanské sdružení CEMA Žamberk – kontaktní osoba Lucie Malá, tel. 603 813 646, email mala@ideahelp.
cz. 

Obec Horní Čermná nabízí svým občanům možnost snížit náklady domácností na elektrickou 
energii a zemní plyn formou elektronických aukcí od společnosti eCENTRE a.s.

Lepší ceny získávají podniky nebo města v elektronických aukcích celkem běžně, ovšem dělat něco podobného pro domácnosti je 
ojedinělé. Jako první v České republice přišlo s touto službou pro občany město Říčany a to letos v lednu. Přes 16,5% na elektřině a skoro 30% 
na zemním plynu, celkem skoro 7 miliónů korun. Tolik ušetřili občané města Říčany v první elektronické aukci pro domácnosti.
 První elektronická aukce na dodávku energií pro domácnosti města začala ve středu 13. března 2013 ve 13.13 hod. Do aukce se 
zapojilo přes 500 domácností, které tak daly dohromady objem poptávky 27 miliónů korun. V 14.45 byl znám výsledek. Výsledek díky kterému                  
v Říčanech není ani jediná domácnost, která by neušetřila v zemním plynu minimálně 5%. V dubnu následovala úspěšná aukce pro městskou 
část Prahy 6, kde činila celková úspora 31% na elektřině a 22% na zemním plynu. V současné době se do projektu úspory energií prostřednictvím 
elektronických aukcí přihlásilo více jak 300 měst a obcí z celé České republiky.
 Obec Horní Čermná se rozhodla poskytnout občanům tuto službu od července. Přihlásit se mohou jednotlivé domácnosti, drobní podni-
katelé i bytová sdružení. Pořádající fi rma eCENTRE je pak všechny sdruží a osloví všechny dodavatele energií na trhu, aby o „balík“ domácností 

 
Obec Horní Čermná vyhlašuje dle 
§ 4 odst. 1 zákona č. 117/2001 Sb., 

o veřejných sbírkách 

 
Výtěžek této sbírky bude odevzdán starostce obce 
 DOLNÍ BEŘKOVICE jako fi nanční výpomoc nejvíce 

postiženým občanům červnové povodně. 
Fotografi e můžete zhlédnout 

na www.dolniberkovice.cz. 

Pokladničky jsou umístěny: 
OBECNÍ ÚŘAD 

PRODEJNA KONZUM u KRČMY 
PRODEJNA KONZUM u zastávky „JEDNOTA“ 

FARA  ČCE 

Sbírka bude trvat od 19. června do 31. července. 

Za solidaritu děkuje                                         
 Hana Motlová, starostka 

soutěžili v on-line elektronické aukci.
 Jak to funguje?
Čím více nás bude, tím nižší ceny získáme! Ano, princip je vlastně jednoduchý. Proč 
nemají domácnosti takové ceny jako města nebo podniky? Protože jsou ve vztahu k 
velkým společnostem příliš slabé. Jediná domácnost není pro velké dodavatele ener-
gií obchodně až tak zajímavý klient. Je to však jiné, když domácnosti svou poptávku 
po novém dodavateli sdruží a dají tak dohromady velký objem odběru energie. O ten 
budou velcí hráči otevřeně soutěžit.

 Pro lidi je tato služba úplně zdarma!
Pořadatelské fi rmě neplatí za zprostředkování e-Aukce nic ani město. Aukční popla-
tek zaplatí fi rmě po ukončení aukce dodavatel, jenž e-Aukci vyhraje. Pokud by cena 
vysoutěžená v e-Aukci byla vyšší, než je stávající cena pro danou domácnost, občan 
není povinen uzavírat smlouvu s novým dodavatelem.

 Jak na to, chcete-li se do e-Aukce zapojit?
Pro zapojení do aukce je potřeba, aby občané podepsali smlouvu s pořadatelskou 
fi rmou eCENTRE. Tato smlouva je bezúplatná, ale defi nuje práva a povinnosti  obou 
stran. Kromě toho občan předá pouze kopii smlouvy se stávajícím dodavatelem elek-
třiny, či zemního plynu, ovšem včetně všech případných dodatků a dále kopii ročního 
vyúčtování energií. Nic víc není třeba.
Veškeré dotazy občanům zodpoví zástupce společnosti eCENTRE, který bude 
zajišťovat sběr podkladů od občanů, a to na kontaktním místě: Obecní úřad 
Horní Čermná 1, 561 56 Horní Čermná, každou středu 13.00 - 17.00 od 10.7. do 
31.7. 2013.
Ukončení 1. fáze: 7.8.2013. Orientační termín 1. e-Aukce: září 2013, předání 
smluv s vítězným dodavatelem: říjen 2013. Kontaktní osoba: Marek Zapletal 
(eCENTRE): tel.: 603 535 730, Marek.zapletal@ecentre.cz
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Z dětského dne /k článku na str. 1/

 Dne 22.6. se vydala mini výprava osmi Hornočermáků na setká-
ní obcí Čermná do České Čermné. Počasí po ránu bylo deštivé, ale na 
místě už nás  vítalo sluníčko. Po příjezdu jsme došli na náves k rybníku, 
kde bylo připraveno bohaté občerstvení s mysliveckou kuchyní, výstavka s 
hasičskou, mysliveckou a obecní tematikou. Dva zástupci naší výpravy se 
zúčastnili společné schůze zastupitelů obcí, ostatní si krátili čas prohlídkou 
obce a návštěvou občerstvovacích zařízení. Dopolední program nebyl nijak bohatý, takže velká část účastníků jiných obcí využila čas k výletům 
do okolí. Ve 13 h přijela kapela a ve společném průvodu jsme došli do místního sportovního areálu, kde nás svými vystoupeními přivítali žáci míst-
ní školy, předvedli nám krátké divadlo s cestovatelskou tematikou a dvě ukázky tance. Poté byli Čermáci vyzváni k registraci šestičlenných družs-
tev a po krátkém vysvětlení pravidel se začalo soutěžit. Letos nebyla utkání v různých sportech, ale zápolení bylo pouze jedno a to multižánrové. 

 Setkání Čermných

    foto: Kroulíkovi

Zdatnost, rychlost, důvtip a další přednosti  soutěžících se prověřily 
při hledání výstroje a oblečení na fi guranta, skocích v pytlích, ve 
cvrnkání pingpongového míčku, v lovení píšťalky, převozu hory 
prázdných krabic a vše vyvrcholilo soutěží v hodu vajíčkem, kde se 
hodnotila nejdelší překonaná vzdálenost. Družstvo Hornočermáků 
se s pěkným počtem bodů umístilo na  prvním místě. Zasloužený 
odpočinek všem účastníkům zpříjemnila zajímavá módní přehlíd-
ka, vše bylo děleno do tematických celků, přenesli jsme se v čase 
z 19. století až do tesilových let století dvacátého. Starší ročníky 
zavzpomínaly, mladší jen udiveně kroutily hlavami, co vše jsme na 
sobě nosívali. Po příjemném setkání s mnohými Čermáky jsme se 
se soumrakem vydali domů. Škoda jen, že naše výprava byla tak 
malá, doufáme, že to bylo jen vyjímečně, a že se příště sejdeme      
v Čermné nad Orlicí v mnohem hojnějším počtu.     PJ + foto
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 Dne 15.6.2013 se na místním koupališti sešlo cel-
kem 9 týmů, aby změřili své síly v netradičním hasičském 
sportu v soutěži o Hornočermenského koupáka. Soutěž 
byla pořádána zejména pro sportovní kluby z naší obce a 
další amatérské příznivce hasičského sportu. Zúčastnila se 
družstva Myslivci Horní Čermná, Fotbalisti Horní Čermná, 
Hokejový klub Horní Čermná, Úředníci Horní Čermná, Účtaři 
Lanškroun, SDH Lubník, kteří přijeli na soutěž svojí krásnou 
historickou stříkačkou Praga RN, SDH Nepomuky, a žáci a 
muži z SDH Horní Čermná.  
 V rámci soutěže provedla soutěžní družstva 2 dis-
ciplíny, a to požární útok s překážkou a „Koupákovu“ štafetu.  
Požární útok vždy zahájil jeden člen družstva, který měl za 
úkol vypít co nejrychleji 1 pivo (muži velké, ženy malé), po 
dopití bouchnout kelímkem o stolek, následně mohli od star-
tovní čáry vyběhnout ostatní členové družstva, kteří oběhli 
stoleček s prázdným kelímkem směrem k základně s požár-
ním nářadím, a provedli pak již standardní požární útok na 
2 hadice B.  Požární stříkačka byla použita standardní PS 
12 s přetlakovým ventilem, terče byly tvořeny plechovkami, 
a běželo se do mírného kopce na louce mezi koupalištem 
a vodárnou.  Družstva, která do dne konání soutěže resp. 
do veřejného tréninku den před soutěží, o hasičském sportu 
věděla je to, že existuje,  si mohla půjčovat do svých vlast-
ních barev strojníka (obsluhu stříkačky) z řad SDH.  Bylo 
toho hodně k vidění, například družstvo Úředníci v čele se 
starostkou obce provedli disciplínu ve slušivých úřednických 
oblecích, Myslivci měli výborný pokus, za který by se profesi-
onálové nemuseli  vůbec stydět, Fotbalisti odběhli svůj pokus 
efektně a rychle na boso, Hokejisti měli velmi pěkný pokus 
s vymácháním v kádi, velmi koukavé družstvo Účtařů (tedy 
resp. účtařek) mělo také výborný a pěkný pokus, veteráni z 
SDH Lubník se na místě seznámili s nářadím a rozlosovali, 
co kdo bude dělat, jelikož standardně soutěže neběhají, kluci 
z Nepomuk dali dohromady členy také mimo jejich soutěž-
ní družstvo a pokus byl opět pěkný. Jako poslední běžela 
družstva SDH Horní Čermná, žáci si zde poprvé odběhli 
svůj pokus s „dospěláckým“ nářadím  na dlouhou trať (dět-
ské hadice a savice jsou o polovinu kratší), muži, aby měli 
ztížené podmínky,  si popřehazovali své posty - úlohy, které 
mají jinak nacvičené z ostatních soutěží. 
 Druhou disciplínou byla štafeta, jejíž provedení 
spočívalo v přeběhnutí kladiny, doběh ke stolečku s nápoji, 
vypít nápoj v tmavém kelímku a rychle běžet zpět ke startov-
ní čáře a předat štafetovou proudnici dalšímu členu družstva. 
Nápoje byly různého charakteru od vody, přes mléko, limoná-
du, pivo a víno k fernetu. Družstvo žáků, přes jejich protesty, 
mělo nápoje pouze nealkoholické. Provedení této disciplíny 
jednotlivými soutěžními družstvy bylo velmi vyrovnané, je 
nutno konstatovat, že z kladiny nikdo nespadl, dočkali jsme 
se však efektních pádů u stolečku s nápoji, který byl v zápalu 
boje několikrát převržen.   
 Soutěž sledovalo velké množství diváků, kteří 
jednotlivé pokusy družstev odměňovali svým potleskem a 
ohromným dílem přispěli k výborné atmosféře celé soutěže. 
Hlavním rozhodčím byl Lubomír Jirásek a rozhodčí terčů 
Kamil Mareš.  
 Po součtu časů obou disciplín  bylo celkové pořadí 

Netradiční soutěž v hasičském sportu O Hornočermenského koupáka
a pivní slavnosti
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Fotbalisti

nakonec následující:  
1. muži SDH Horní Čermná (Luboš Jirásek, Jéňa Jirásek, Dominik Havel, Dan 
Havel, Fanda Šilar, Jenda Marek, Pepa Novák), 
2. žáci SDH Horní Čermná (Jenda Marek, Míra Dušek ml., Áňa Jirásková, Verča 
Sudíková, Danča Kulhavá, Honza Šilar, Tomáš Sudík), 
3. Myslivci Horní Čermná (Martin Doskočil, Luboš Dušek, Milan Dušek, Petr Leši-

kar, Jiřina Dušková, Jirka Matoušek a Radka Balajová),  
4. Hokejový klub Horní Čermná (Miloš Šilar, Miroslav Šilar, Tomáš Safínek, René 
Peichl, Pavel Suldovský, Libor Dušek, Pepa Kropáček), 
5. SDH Nepomuky (Lukáš Lešikar, Tomáš Lešikar, Martin Hejl, Milan Šilar, Pepa 
Kittner ml., Jenda Marek, Roman Faustus),  
6. SDH Lubník (Daniel Knápek, Josef Šembera, Radek Šembera, Radek Šembe-
ra ml., David Langr, Stanislav Langr, Miloš Totušek),  
7. Účtaři Lanškroun (Eva Skalická, Jitka Hanusová, Kamila Vranková, Lenka 
Veselá, Marie Pachlová, Petr Jirásek, Pavel Suldovský), 
8. Úředníci Horní Čermná (Hana Motlová, Iveta Pešková, Eugenie Dřímalová, 
Sylva Sudíková, Věra Volosová, Milan Šilar a Pepa Kittner ml.), 
9. Fotbalisti Horní Čermná (Tomáš Dušek, Radek Fišar, Daniel Krudenc, Petr 
Borek, Jirka Matoušek, Martin Vranka, Pavel Suldovský). 
 Velmi si ceníme účasti družstev, která si pravděpodobně zkusila hasič-
ský sport poprvé, neboť někteří podle svého prohlášení vědí o požární sportu 
totéž, co o atomové energii (Myslivci), nebo pouze vědí, že musí být rychlejší než 
voda v hadici (Úředníci), nebo nevědí téměř nic, než jen mít s sebou náhradní 
suché prádlo, rychlé nohy a šikovné ruce (Účtaři), až po Fotbalisty, kteří o hasič-
ském sportu věděli doposud jen to, že se 20 vteřin běží, celý večer pak popíjí a v 
neděli se po celý den pak z toho soutěžního výkonu relaxuje :-)).   
Po závěrečném nástupu a vyhodnocení pokračovaly souběžně probíhající pivní 
slavnosti s osmi druhy piv a pečeným prasetem, večer následovala zábava s 
rockovou kapelou Storn z Uničova a se sdělováním dojmů ze soutěží a konzuma-
cí věcných cen, které soutěžní družstva obdržela za své umístnění.  
 Poděkování patří Lubošovi Markovi za poskytnutí prostoru pro požární 
útok, rozhodčím, pomocné četě SDH Horní Čermná, a všem zúčastněným divá-
kům a sportovním týmům.  Myslíme, že jsme si společně užili prima odpoledne 
a večer, a už se těšíme na další ročník soutěže O Horčermenského koupáka, na 
který Vás již nyní jménem SDH Horní Čermná srdečně zveme.  
 Fotky z akce jsou ke zhlédnutí na internetové adrese  http://sdh-hc.rajce.
idnes.cz/Pivni_Slavnosti_15.6.2013/ ,  fotky Pragy RN z SDH Lubník pak na http://
www.hasici-lubnik.wu.cz/praga/album/.  

 Váš  Hornočemenský koupák 
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          Život za třicet let si nedokážu představit. Proč si ale 
nevysnít svou rodinu? Své zaměstnání? Napadá mě předsta-
va, že z naší malé vesnice se stane velkoměsto s pořádným 
nákupním centrem. Žádná pole a louky. Žádné stromy. Ani 
zvuk zvonů z kostela by nebyl slyšet přes hustou dopravu po 
nově vybudované dálnici. Všude lidé, hluk motorů aut. Ve vel-
koměstě by nemohla chybět náměstí, parky, hřiště, záře pou-
ličních světel, jeden směrový ukazatel vedle druhého, pane-
láky, metro a mnohé dalšího. Možná by to byla výhoda. Vyjít z 
domu, nasednout na kolo a jet nakoupit to, co potřebuji. 
          Chtěla bych to? Chtěli by to ostatní? Chtěli by to lidé, 
kteří z takových velkoměst utíkají? Chtěli byste to vy? Já vím, 
jak by to bylo. Nebudu mít auto, budu mít vznášedlo, s kte-
rým budu za chvíli v kině nebo v divadle. Hlavně, aby nám 
divadla a kiny nezmizela. Aby nám nezmizely knížky a s nimi 
pohádky a sny. 
          Možná taky budu mít prosklený dům se spoustou světel, 
barev a květin. A moje práce bude zároveň mým koníčkem. 
Třeba se mi splní mé velké přání být fotografkou.  
          Jestli si tuhle moji úvahu za třicet let někdo někdy přečte, 
tak ať mě najde a já mu ve svém ateliéru udělám krásnou 
fotku. 
    Martina Bílá 

 Láska a přátelství, dají se tyto dva pojmy vůbec srovnávat? Můžeme 
říct, že je jedno méně a to druhé více? Ono je potřebné oboje, oboje má totiž v 
našem životě svoje místo. 
Zamyslete se nad tím, jak je přátelství důležité a vzácné. Můžeme mít hodně 
kamarádů, ale jen několik z nich můžeme nazvat slovem „přítel“.  Myslím si, že 
přátelství člověk potřebuje stejně jako vodu nebo vzduch. 
 Jaký by byl náš život bez přátel? Mohl by se člověk vůbec z něčeho 
radovat? Nikdo by neměl nikoho, kdo by ho podpořil, pochopil nebo vyslechl. 
Přátelství ale nemůže vzniknout jen tak, za chvíli, a proto není to samé co kama-
rádství, přátelství se musí budovat. Odměnou pak může být několik desítek let 
trvající vztah. 
  Jak se ale pozná pravý přítel? A co když se z takového přítele stane 
něco víc? A co vůbec znamená něco víc? Že by láska? Protože každé přátelství 
je malá láska a každá láska, která trvá, je veliké přátelství. 
 Milovat znamená myslet na někoho jiného víc než sám na sebe. Říká 
se, že z přátelství může vzniknout láska. Čím více milujeme, tím větší máme 
strach z konce. I přesto je lepší nešťastně milovat, než lásku vůbec nepoznat. 
Čím je láska tak zvláštní a proč jsou kvůli ní lidé šťastní i zklamaní? Přináší bolest 
i radost. Slzy, ale i úsměvy. Někdy to jsou nádherné chvíle, jindy zase ztráta 
času. 
 Každý z nás prožívá lásku jinak, stejně jako přátelství. Těžko říct, co je 
hezčí nebo lepší....  Pro mě je důležité obojí. Bez přátelství nebo lásky by byl život 
jako moře bez vody nebo rybník bez ryb.  Lucie Ryšavá 

Školní okénko se tentokrát otevře do autorské literární dílny. Žáci osmého ročníku se učili psát úvahu. Zda se jim dařilo, můžete posoudit sami.  
           Drahuše Tkačíková

Ze školních prací

Můj život v r. 2043... Přátelství je někdy víc než láska...
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  Celkem spadlo 58,7 mm/m srážek       
ve 14 srážkových dnech. Průměr června je 
91,6 mm/m. Nejvíce srážek spadlo v červnu 
1964 208,2 mm/m, nejméně v roce 1994, a to jen 
11,3 mm/m. Nejvyšší denní srážky byly 24. červ-
na, kdy spadlo 35 mm/m. V roce 1964   6. červ-
na spadlo při noční bouřce 107 mm/m, což jsou 
rekordní denní srážky od doby, co je měřím. V 
červnu byla jen jedna bouřka.
 Průměrná teplota června byla        
15,2 0C. Nejvyšší byla v červnu 2003 18,3 0C, 
nejnižší v roce 2011 pouze 12,2 0C. Nejvyš-
ší denní teplota byla 20.6. 33 0C, což je také 
rekord pro tento měsíc. Nejnižší byla 27.6. 5,9 
0C. V červnu bylo 5 letních dnů. Dokonce byly 
také 4 tropické dny v řadě za sebou, a to od 17. 
do 20. června s teplotami 31,0 0C, 32,9 0C, 32,0 
0C a 33,0 0C a jsou to také teplotní rekordy pro 
tyto červnové dny od r. 1976. Byly dokonce i 
dvě tropické noci - 19. a 20.6. s teplotami 20,2 0C a 20,0 0C.
 Chladné a deštivé počasí koncem května a začátkem června (pršelo každý den od 25.5. - 5.6.) bylo pohromou pro mláďata čápů.             
V celé republice jich mnoho uhynulo, někde i celá hnízda. Svůj podíl na tomto stavu mělo i zpoždění senoseče luk a pícnin, kde tráva byla nezvykle 
vysoká. Staří čápi obtížně sháněli potravu pro mladé. Bylo tomu tak i u mísírny krmiv v Dolní Čermné. Čápi tam měli 4 mladé a všechna mláďata 
uhynula. Staří na nich ještě pár dní seděli a pak je z hnízda vyházeli. Hned potom se začali znovu pářit. O tom mne ochotně informovala paní 
Ešpandrová, která na ně vidí z okna kanceláře.
 Snad se jim ještě podaří zahnízdit a vyvést mladé. Otázkou je, budou-li čápata do doby odletu koncem srpna a začátkem září v takové 
kondici, aby úspěšně zvládla cestu do teplých krajin.       Č. Mareš

Počasí v červnu
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            11. 4. 
Beseda se konala ve čtvrtek 11. dubna, přišlo 41 důchodců. Hlavní pro-
gram zajistila paní Renata Reslerová. S folklorním souborem Jaro se 
zúčastnila v říjnu 2012 soutěží tanečního festivalu v Jižní Koreji. Sou-
bor má na programu východočeský folklor, písně, tance a kroje jsou ze 
Žamberecka, Rychnovska, Poličky a Litomyšle. Mají 7 hudebníků, 10 

– 12 tanečníků. Paní Reslerová měla natočeno hodně obrázků, viděli 
jsme záběry ze Soulu, rozlehlé ulice, nádherné chrámy, tržiště, festi-
valové průvody. Vše je zde mohutné, velmi dobře technicky vybavené. 
Viděli jsme zajímavé záběry z ubytoven, restaurací, dozvěděli jsme se 
hodně o přípravě jídel /hodně pálivá, spousta ovoce a zeleniny/. Lidé 
jsou velmi pohostinní, milí, srdeční. Vyprávění nás zaujalo, bylo hodně 
dotazů . 

            26. 4. 
Besedy se zúčastnilo 33 důchodců. Program připravil pan Miroslav  
Böhm z Lanškrouna. Společně s členy cyklistického oddílu z Lanškrou-
na byl ve dnech 16. – 31. července v Norsku. Autobusem najeli asi 6 
500 kilometrů, deset etap jeli na kolách, najeli od 250 do 400 kilometrů. 
Cesta tam trvala tři dny, nazpět také. Pan Böhm promítal obrázky, dopl-
ňoval  zajímavosti a zkušenosti. Dostali se až za polární kruh, navštívili 
ostrovy Sofoty a Vesterály, viděli nádherná pohoří, dlouhé podmořské 
tunely, národní park ve Švédsku, koupali se v Baltském moři /voda 
byla moc studená/. Stravovali se a spali v kempech, přes den cestovali. 
Vyprávění bylo napínavé, posluchači se dobře bavili.  

            10. 5. 
Na besedu se dostavilo 33 důchodců. Společně si připomněli  Svátek 
matek. Ženy dostaly malou kytičku, byl i přípitek, zazněly písně  i báseň 
o maminkách. Program zajistili manželé Zímovi. Jejich dcera pracuje 
v Dubaji. Připravila pro ně zájezd do Spojených arabských emirátů. 
Vznikly v roce 1971, jsou složeny ze sedmi autonomních emirátů. Měs-
to Dubaj leží na pobřeží Perského zálivu, je obklopeno pouští. Viděli 
jsme množství mrakodrapů, Chálifovu věž, vysokou 828 metrů, metro 
pod zemí i nad zemí, mešitu v Abú Zabí. Hodně se zde staví, využívají 
se hlavně dělníci ze zahraničí. Všude je vidět přepych – mramorové 
obklady domů, dlažby chodníků, zavlažované stromy v parcích. Pro-
mítání i vyprávění bylo velmi zajímavé. Nakonec  zazněla píseň  Kde 
je moje máma.  

            14. 5. 
Na společné setkání důchodců v Horním Třešňovci se z Horní Čermné 
vydalo 32 lidí. Tam i zpět jeli autobusem. Místní připravili velmi pěkný 
program. Ve scénkách předvedli, jak vypadají autobusové zájezdy, jak 
se chovají senioři na cestách u nás i v cizině. Všichni ocenili výbor-
né pohoštění  a  při melodiích známé Svatebčanky strávili pěkně celé 
odpoledne.  

            24. 5. 
 Na tuto besedu přišlo 38 důchodců. Nejdříve jsme si vyslechli od 
manželů Kroulíkových všechny potřebné informace o sobotním zájez-
du do Čáslavi – dobu odjezdu, program celého dne, informace o městě. 
Potom se ujal slova pan Jaromír  Kubeš.  Připomněl  řidičům některé 
body vyhlášky o silničním provozu z ledna tohoto roku. Mluvil o bodo-
vém systému, o vydávání řidičských 
průkazů, lékařských posudcích, ochraně životního prostředí. Řidiči 
diskutovali, ptali se na nejasné věci. Nakonec jsme shlédli i záběry z 
provozu na silnicích.  

            25. 5. 
V sobotu 25. května jsme se vydali na zájezd do Čáslavi. Vyjeli jsme 
ráno v šest hodin. Na letišti v Čáslavi – Chotusice jsme si prohlédli  
různé druhy letadel starších i novějších, požární a uklízecí techniku. 
Stihli jsme i zahajovací část leteckého dne, tj. průlet dopravníku Airbus 
doprovázeného dvěma letadly JAS – 39 Gripen a dvěma letadly L – 59 
Alca, další ukázkou byla akrobacie Aera  L 159B, ukázka hašení vrtulní-
kem. Další akrobacie jsme už sledovali z autobusu. Po chutném obědě           
v restauraci  Dusíkova divadla jsme si prohlédli divadlo a výstavu obra-
zů V. France. Pak přišly na řadu historické památky – kostel svatého 
Petra a Pavla s věží vysokou 88,5 metru, mariánská kaple, kde se našla 
lebka Jana Žižky, pomník Matouše Ulického, radnice, kašna, mariánský 
sloup, socha Jany Žižky. Poslední  zastavení bylo v zahradnickém cen-
tru Hortis. Bylo chladné počasí, vítr, ale nezmokli jsme. Domů jsme si 
odnášeli hodně pěkných zážitků. 

           7. 6. 
Besedu navštívilo 37 důchodců. Byl připraven program, který trochu 
napodoboval jednu televizní soutěž. Soutěžily čtyři manželské dvojice. 
Pro muže i pro ženy byly připraveny jiné otázky. Jejich partneři pak 
na tyto otázky také odpovídali. Za každou shodnou odpověď dostal 
manželský pár bod. Zvítězili manželé s nejvyšším počtem bodů. Otázky 
i odpovědi byly voleny tak, aby posluchače pobavily, což se také poved-
lo. Kromě soutěže došlo i na veselé příhody, vtipy o počasí, připomněli 
jsme si i známá pořekadla a přísloví, takže se nikdo nemusel nudit.  

           21. 6. 
Dostavilo se jen 25 důchodců, bylo velké horko, dusno. Také tato bese-
da měla soutěžní ráz. Soutěžily mezi sebou skupiny u stolů. Nejdříve 
se hledal název písně, jejíž dvě až tři slova L. Ježek uvedl. Bylo velmi 
zajímavé sledovat, jak všichni usilovně pátrají v paměti. Dalším úko-
lem bylo vytvořit větu na ustálené výrazy /např. láry fáry, hogo fogo/. 
Nakonec jsme vysvětlovali význam slov, která se lišila pouhou jednou 
nebo dvěma hláskami. I tato soutěž vyvolala výbuchy smíchu. Mezi 
soutěžemi zaznělo ještě hodně pěkných vtipů, zazpívali jsme si. Bese-
da byl zábavná. 

Besedy Klubu důchodců
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 Podle mého názoru by svět bez lásky byl jen utrpením. Velká kulatá věc bez záře světel, bez úsměvů a energie plných pohledů. Nikdy 
by nikoho nikdo nepohladil, ani nepolíbil.  
 Nesmíme dovolit, aby ze světa zmizela láska. Představme si, že by se ztratila jen na jednu jedinou hodinu pozemského času Mnozí by 
v oněch šedesáti  minutách zešíleli a jiní by se povraždili navzájem. Mnoho srdcí by puklo žalem. Všichni by tak moc toužili po malém doteku, že 
by se o něj prali. V jejich očích by byla neukojená touha, bezmoc. Oněch šedesát minut by podepsalo rozsudek nad lidstvem. 
  Říká se, že muži jsou z Marsu a ženy z Venuše. Má to značit jakousi odlišnost muže a ženy, ale jedno mají společné. Scházejí se na pla-
netě Zemi, aby mohli prožívat lásku. Tak berme naši planetu jako modrou planetu lásky. Za lásku se musí bojovat. Umět ji získat a udržet. A když 
ji máš, tak ji už nepouštěj, protože ona je klíčem ke šťastnému životu, klíčem ke splněným snům.     René Langr 

Jaký by byl svět bez lásky?
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Na co rád vzpomínám...
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Návštěva z Berlína
 V neděli 9. června 2013 proběhla již „tradiční“ návštěva v naší obci. Navštívili nás naši přátelé z Neuköllnu. V dopoledních hodinách se 
zúčastnili bohoslužeb v evangelickém kostele, poté proběhlo přátelské setkání na faře při kávě. Na přání přátel z Rixdorfu si pan Daniel Dušek 
připravil velice fundované povídání o osídlování Hřebečského území a  vztazích mezi německými a českými obyvateli až po současnost. 
 Po návštěvě místní školy jsme vyjeli na Mariánskou Horu. S historií tohoto poutního místa nás seznámil pan Pecháček. Oběd, s 
čermenskými koláči ke kávě, pro nás připravili Duškovi v „Krčmě“. Hosté byli spokojeni a všem chutnalo. Zde je uvítala i starostka obce Hana 
Motlová.     V přátelské besedě jsme se shodli na tom, že přátelství postavené na historických základech je potřeba udržovat. Je nutné předávat 
mladé generaci tuto historii, tak jak  byla předána nám. Tyto „družební“ vazby nejsou umělé, ale zachycují historie celých rodů a zasahují až do 
současnosti. Celý den byl připraven kulturní komisí obce, jejíž členové se našim přátelům celý den věnovali, což oni velmi srdečně přijali. Poté 
odjeli do Dolní Čermné, kde navštívili místní muzeum. Návštěva se trochu protáhla, protože jeden účastník věděl, že jeho předek, který  přišel do 
Rixdorfu se narodil na „Rychtě“ a tak si to tam byl prohlédnout.  
 Mezi účastníky byli tři členové spolku Neukölln, tři potomci exulantů, podnikatel a výtvarnice, která se učí česky.. 
Všichni se těšíme na další setkání.                                                                                                        va 

 Pan Manfred  Herrmann napsal: 
… Es war ein wunderbarer Tag in Cermna! Wir wurden sehr herzlich empfangen, wir haben viel gesehen und gehört und hatten obendrein gutes 
Wetter. … 
Das Museum in Dolni Cermna besteht aus zwei Räumen: einem ornithologischen, welcher sehr gut aufgebaut und erklärt ist, und einem mit Web-
stuhl, Kleidern, Bildern und anderen Sachen, die teilweise interessant waren (z.B. eine alte Sokol-Uniform und ein schwarzes (!) Brautkleid.  …  
           Manfred Herrmann 
 a překlad od Lenky Ptáčkové: 
    … Byl to báječný den v Čermné! Byli jsme velmi srdečně přijati, hodně jsme toho viděli a slyšeli a navíc jsme měli dobré počasí. … 
Muzeum v Dolní Čermné má dvě místnosti, ornitologickou část, která je velmi dobře vybavena a vysvětlena. V druhé části je tkalcovský stav, 
oblečení, obrazy a jiné věci; některé byly  velmi zajímavé (například stará uniforma Sokolu a černé (!) svatební šaty. … 
           Manfred Herrmann 

  Za první republiky se každým rokem z jara konaly odvody 
branců v Lanškrouně. Jak se jejich čas přibližoval, nastávající branci 
se bavili různými akcemi, např. večer p. řediteli Šmídovi zarovnali vrata 
u garáže chvojím, jinde položili na komín sklo neb střešní tašku, nebo 
přenesli různé nářadí za barák neb za stodolu. Ráno po šesté hodině 
byla slyšet hudba, to přicházeli branci doprovázeni kapelou p. Havla, 
lékárníka z Dolní Čermné. U nás se připojili naši branci a pochodovali 
12 km pěšky do Lanškrouna. Tam byl přítomen i náš p. starosta a komi-
se odváděla brance za 1., 2., 3. třídu. Už v poledne někdo přijel z Lan-
škrouna a jeho zprávy se šířily po vsi rychlostí laviny, koho že odvedli. 
Jako chlapci jsme šli odpoledne s kamarády k Nepomuku jim naproti. 
Odvedenci měli na klopách krásné umělé barevné kytice s trikolorou. 
Kapela jim hrála do pochodu a my jsme průvod zakončovali. U pomní-
ku padlým z 1. světové války se zastavili a seřadili se a hudba každým 
rokem zahrála „Hoši od Zborova“. Branci z Dolní Čermné pochodovali 
dál k domovu. Večer se v Krčmě konala zábava. Koho neodvedli za 1. 
třídu, musel příštím rokem nebo i potřetí. 1. října nastupovali s černým 
dřevěným kufírkem na vojnu. Bylo málo těch, kteří byli zbaveni vojen-
ské služby a jejich děvčatům se z legrace říkalo, holka ani si Frantu 
neber, vždyť  ho ani na vojnu neodvedli. Vojna z nich udělala muže, kte-
ří při potřebě měli bránit svou vlast, což stvrdili přísahou. Náš soused 
Blahouš Hajzlerů vojákoval v Bratislavě u dragounů. Bývalý starosta p. 
Hejl, mlynář (mlýn jako z pohádky, s rybníkem a vantroky a jejich voda 
poháněla mlýnské kolo) vychoval 5 synů a jednu dceru. Všichni synové 
postupně vojenskou službu absolvovali u dělostřeleckého pluku v Hr. 
Králové.
 Nejvíce nás chlapce zajímal František Mareš (u Makařů, jeho 
praděd vozil do Horní Čermné mák). Byl pilotem, ti rukovali na 3 roky a 
v posledním pilotovali. Jen ojediněle se mu podařilo přeletět nad Čerm-
nou a zamávat křídly nad domovem. Měl sportovní červenou Aerovku, 
kterou jsme obdivovali. S letadlem havaroval, nebylo to však smrtelné, 
ale s létáním byl konec. Jak mu bylo a co prožíval, když před přícho-

dem Němců jeho kamarádi i tajně odlétali a i jinými dlouhými cestami 
se dostali do Francie a nakonec do Anglie. Franta doma marodil a jeho 
stav se zhoršoval. Zemřel v Horní Čermné v Sudetech a dle doslechu 
byl pohřben v uniformě československého pilota. Takový byl jeho těžký 
osud. Pilot František Večeřa z Verměřovic také koncem 1. republiky 
havaroval a zahynul. Pohřeb měl s vojenskými poctami. Byl jediným 
synem ovdovělé matky.
 Mladším ročníkům bych rád připomenul co bylo otištěno před 
10 lety v Hornočermenském zpravodaji v říjnu 2003, co si nemohli pře-
číst. Pomník padlým byl odhalen 4.10.1921 se jmény 60 mužů, kteří 
položili životy v tak hrozné válce v letech 1914 - 1918. Z Čermné bylo na 
frontu odvedeno více jak 600 vojáků. Za naši svobodu po boku spojenců 
bojovali naši legionáři z horní části obce v počtu 24 = 11 ruští, 11 italští, 
2 francouzští. Z Dolní Čermné bojovalo 23 legionářů.
 Chci napsat jak se za 1. republiky uctívala památka obětem 
1. světové války. Bylo to celostátní, že na Bílou sobotu ve 12 hodin se 
zastavila všechna práce i doprava a minutou ticha se uctila památka 
obětem války u pomníku padlých a položily se květiny a různé spolky 
a legionáři tak uctili těch, kteří položili životy za 1. svět. války. I v Horní 
Čermné na Bílou sobotu přesně ve 12 hodin se rozezněly zvony na 
evangelickém kostele a u pomníku padlých se konala vzpomínková tryz-
na 1 minutou ticha s položením květin. Zúčastnili se legionáři, vzpomínal 
pan Marek holič, italský legionář, p. Josef Dušek (za továrničkou na 
koberce) francouzský a p. Jan Jirásek ze Sebranic ruský a další legio-
náři, Sokolové v krojích a v bílém sestry od Červeného kříže. Zúčastnilo 
se hodně občanů a na ukončení hudba zahrála hymnu, někdy i „Hoši od 
Zborova“.
 Stále se těším na každé nové vydání Zpravodaje, kde se 
dozvídám o veškerém dění v mém rodišti a obdivuji krásné fotografi e. 
Přeji vám všem hodně úspěchů. 
  Zdraví      
    Vladimír Vašíček, Vrchlabí
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     ze sbírky starých pohlednic Jirky Balcara

Ze starých časů

Památné a významné stromy v Horní Čermné

foto: Vl. Hejl

 „Stojí tu obr mezi stromy, smrk, jež se pne k nebi do výše 
snad 45 metrů. Ve výši prsou člověka má průměr okolo jednoho 
metru a odborníci odhadují, že má 9 m3 dřeva a je starý více než 
150 let. Právem je označen jako strom chráněný státem. Donedáv-
na tady, ve Stroužném lese, jemu podobných rostlo několik.“ (http://
home.tiscali.cz/cz298638/stezky/stezky_10.htm) 
  Podle laického přeměření má smrk obvod více než 360 
cm (měřeno ve standardní výšce 1,3 m), průměr tedy přesahuje 1,1 
m. Nachází se na pravé straně v těsné blízkosti Bájského potoka 
u lesní cesty za posledním domkem v Báji. Strom nyní nepodlé-
há žádné státní ochraně. Dříve byly významné stromy označené 
cedulkou „Strom chráněný státem“. Jednu takovou má i tento smrk 
zarostlou ve kmeni.  
     Lenka Hajzlerová + foto 
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  Dvakrát do roka nasedneme - my důchodci - do pohodlného 
zájezdového autobusu pana Mačáta a s Milanem Šilarem za volantem 
se vydáváme poznávat některé námi dosud neprobádané kouty vlasti.
 Letos se 25. května otevřelo pro veřejnost čáslavské letiště a 
tak osvědčení organizátoři našich zájezdů, manželé Kroulíkovi, usoudili, 
že bychom si to neměli nechat ujít. Počasí bylo sice ukňourané a mete-
orologové neslibovali nic moc, přesto jsme vyzbrojeni deštníky a dobrou 
náladou, kterou jsme si nehodlali nechat zkazit ani vrtkavým počasím, 
už v 6 hodin ráno vyrazili směrem na Čáslav.
 Cestou občas kráplo, někdy i zapršelo, ale kupodivu, v Čáslavi 
jsme vystoupili z autobusu za sucha, což nám vydrželo po celý den. 
Dokonce na nás chvílemi - jako zvláštní bonus - mrklo i sluníčko.
 Když se pak ještě ukázalo, že se nám budou věnovat zdejší 
přátelé Kroulíkových, manželé Andrejskovi, z nichž pán je zaměstnan-
cem letiště a paní učí na čáslavském gymnáziu, bylo jasné, že zájezd 
nebude mít chybu.
 Čáslavské letiště je nesmírně rozlehlé a asi málokdo ví o jeho 
mezinárodním významu dokonce i v rámci NATO. Pan Andrejsek nás už 
předem upozornil na všechno, co je možné vidět, takže nám opravdu 
uniklo jen máloco. Měli jsme možnost prohlédnout si historická i součas-
ná letadla na zemi i ve vzduchu a různou leteckou techniku. Viděli jsme 
přelety gripenů, leteckou akrobacii, při níž se tajil dech, ale i neuvěřitelné 
hasičské záchranářské akce, výcvik psů atd.
 Nespočet stánků nabízel úplně všechno - hračky, trička, boty, 
občerstvení - vše opravdu za „lidové ceny“. Např. kelímkem horké čoko-
lády bylo možné se zahřát už za „pouhých“ 50,- (slovy padesát) korun.

Hornočermenští důchodci v Čáslavi
 Tím pádem nás na občerstvování přešla chuť a byli jsme 
rádi za zajištěný oběd v divadelní restauraci ve městě. Ten byl dobrý a 
za rozumnou cenu. Po obědě se nám věnovala ředitelka čáslavského 
Dusilova divadla. Pověděla nám o jeho historii a umožnila prohlídku 
včetně zákulisí.
 Pak už se nás ujala paní Andrejsková, která nás provedla 
po městě bohatém na historické a architektonické skvosty. Než jsme 
se vydali na zpáteční cestu, zastavili jsme se ještě v rozhlehlém a 
dobře zásobeném zahradnictví s nádhernou japonskou zahradou. 
Nešlo odolat a autobus zavoněl zakoupenými kytičkami.
 Zájezd se nám všem moc líbil: potleskem jsme děkova-
li našemu oblíbenému řidiči panu Milanu Šilarovi. Říká se, že řidiči 
dokáží zájezd „udělat“ i zkazit. Milan je nejen skvělý řidič, takže i dost 
početný kroužek „slabších žaludků“ absolvuje cestu vždy bez problé-
mů, ale i přijemný společník. Generační rozdíly zřejmě neřeší a to je 
nám milé.
 Co se týká organizace zájezdu - všichni víme, že Zdena 
a Pepa Kroulíkovi jsou osvědčení, obětaví a vůbec dobří, ale jak se 
jim povedlo v řadě předcházejících a následujících propršených dní 
zajistit ten jediný pěkný - nad tím zůstává rozum stát. 
 A tak jsme se už v autobuse dohodli, že ji ty zájezdy „za 
trest“ už zůstanou „nafurt“. A mají to!
 My senioři toho mnoho nemáme, ale jak je vidět, nenechá-
me se otrávit nejen tím letošním opravdu dost hrozným počasím, ale 
dokonce ani ještě hroznější politickou situací. A to už je co říct.
      M

 Za krásného slunečného počasí se v sobotu 6. července uskutečnil další z duelů ve fotbale mezi týmy ženatých a svobodných. Hrálo 
se 2x 40 minut a proto bylo třeba dostatek hráčů na střídání. Svobodní se ujali vedení a za chvíli zvýšili na 2:0. Potom zabrali ženatí a srovnali 
skóre. Ještě do přestávky dali svobodní na 3:2. Po pauze se dlouho hrálo bez branek, ale postupem času ženatým ubývaly síly a začali chybovat. 
Svobodní zvýšili tlak a skóre začalo narůstat až na konečných 7:2 pro svobodné. 
 V závěrečných penaltách zase ženatí rozstříleli svobodné, byla to slabá útěcha, ale lepší než nic. Pak už následovalo oblíbené dopíjení 
sudu piva, nějaká ta klobáska a pokec. Myslím, že se akce opět vydařila a za rok už je určitě porazíme. 
                                                                                                                             M.B. 

Svobodní - ženatí
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V měsících srpnu a září oslaví narozeniny tito naši čtenáři:

 70 let Eva Marková z HČ 97     55 let Hana Marková z HČ 168
 50 let Miroslava Dušková z HČ 169     55 let Hana Vacková z HČ 105
 60 let Alena Vojtková z HČ 304     60 let Alena Frieserová z HČ 266
 60 let Jan Vojtek z HČ 304     50 let Petr Pupík z HČ 237
 65 let Petr Motl z HČ 316      70 let Marie Smejkalová z Nep. 11
 75 let Vladislav Macháček z HČ 180    55 let Milan Hajzler z Nep. 29
 55 let Jaroslav Moravec z HČ 320     50 let Zdeňka Pupíková z HČ 237
 75 let Vladimír Hajzler z Nep. 5     95 let Josef Marek z HČ 52
 83 let Dobřenka Vystrčilová z HČ 229    55 let Karel Maťátko z HČ 172
         86 let Zdeněk Coufal z HČ 235
         70 let Milada Langrová z Nep. 40
Čtenáři mimo naši obec:

70 let Rudolf Šilar, Bílá Třemešná     87 let Zdeňka Vávrová, D. Třešňovec
         81 let Jindřiška Mertová, Praha
         88 let Ing. Miroslav Merta, Praha
         65 let Marie Barcalová, Hor. Třešňovec
         87 let Zdeňka Felcmanová, Praha
         86 let Olga Ježková, Pardubice

Stříbrná svatba:  Miloš a Jana Hajzlerovi z HČ 125   Jindřich a Eva Hrnčířovi z HČ 160   
Srdečně blahopřejeme! 

Dne 25. června 2013 zemřela ve věku 87 let paní Filomena Šebrlová z Dolní Čermné. Poslední rozloučení se konalo v kostele sv. Jiří v DČ.

30. června zemřel po dlouhé nemoci ve věku 66 let pan Jaroslav Zahradník z HČ 71. Rozloučení proběhlo v obřadní síni v Lanškrouně.
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 Poslední sobotu před letními prázdninami proběhl již dvanáctý ročník turnaje v malé kopané - Memoriálu Jirky Balcara. Do turnaje se 
přihlásilo pět týmů. Hrálo se systémem jedné tabulky každý s každým. Sérii očekávaných výsledků vždy jednou za čas přetrhlo překvapení. FC 
Stežník, tým obhajující prvenství, porazil pouze Brzdy. Další dvě prohry v řadě ho oddálily od teoretické obhajoby nadobro. Týmy Lyžaři, Brzdy a 
Malíři odehrály vzájemně vyrovnaná utkání s líbivým fotbalem. Již zanedlouho po začátku turnaje bylo jisté, že právě mezi těmito týmy budeme 
moci hledat vítěze. Když už se všichni těšili jenom na poslední zápas, kde se měly v přímém souboji o druhé místo utkat Malíři a Lyžaři, na hřišti 
se potkaly FC Stežník a MTA. A sic ani jeden tento tým nezískal moc bodů v konečné tabulce, tento společný zápas byl skutečným skvostem a 
diváky pobavil nejvíce z celého odpoledne. Konečné skóre 4:4 hovoří skoro za vše. Branky padaly jak na běžícím páse a to na obou stranách. 
Vedení se přelévalo, smírné skóre však bylo spravedlivé.  
           Radek Šilar

Memoriál Jirky Balcara - Turnaj o pohár starosty obce  (29.6.2013)
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Příspěvky našich čtenářů za měsíc červen 2013:

J. Trlidová Kuřim, Hlávkovi HČ 21, Jelínkovi HČ 37, Věra Kosová HČ 5, Luboš Dušek HČ 44, Zdeňka Vávrová D. Třešňovec, Věra Chmelíčková 
DČ, Marie Marková Petrovice, Kálesovi HČ 87, M. Šilarová HČ 246

Hornočermenský zpravodaj je registrován  Ministerstvem kultury pod evidenčním č. MK ČR E 20573  na základě potvrzení vydaného 
dne 9.1. 2012. Vydává Obec Horní Čermná. Řídí redakční kroužek. Vychází měsíčně. 
Redaktor a grafi cká úprava Šárka Pavelková, kontaktní adresa: Horní Čermná 1, 561 56, e-mail: hornocermenskyzpravodaj@seznam.
cz. Za obsah článků odpovídají autoři. Náklad 550 kusů. Výdaje jsou částečně hrazeny z dobrovolných příspěvků, které přijímá OÚ 
Horní Čermná. Lze platit hotově nebo na účet: 1220942379/0800, VS: 888, (do zprávy pro příjemce uvést jméno a adresu).
 Uzávěrka článků je vždy poslední středu v měsíci.

    foto: J. Klimoš
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